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رئیس کمیســیون ویژه آب شورای شــهر اصفهان گفت: 
مشــکل آب شرب، اقتصاد، معیشت، اشتغال و جاری بودن 
زاینده رود باید رفع شــود، زیرا اگر زاینده رود جریان داشته 
باشد، بسیاری از مشکلات استان اصفهان رفع خواهد شد.به 
گــزارش ایلنا از اصفهان، مجید نادرالاصلی در خصوص آب 
اصفهان، اظهار کرد: مســئله آب اصفهان از ســال ۷۸ که 
انتقال آب به یزد به تصویب رســید، شــروع و به دنبال آن 
پروژه تونل اول، دوم و تونل سوم و بهشت آباد ایجاد شد؛ اما 
سوءمدیریت و نگاه سیاسی باعث شد تا مشکل آب اصفهان 
تشــدید شود.وی ادامه داد: سال ۷۸ تصمیم بر این بود که 
تونل سوم کوهرنگ ایجاد و سد تونل سوم احداث و سپس 
آب به یزد منتقل شود، اما بدون اینکه تونل و سدی احداث 
شود آب را به یزد انتقال دادند.نادرالاصلی خاطرنشان کرد: 
حل مسئله آب را تنها در جاری بودن زاینده رود و زنده بودن 
آن می دانیم، شورای  شهر اصفهان و اعضای کمیسیون ویژه 
آب و مناطق کم برخوردار به اتفاق نظر رسیدند که آب یعنی 
جاری بودن زاینده رود.رئیس کمیسیون ویژه آب و مناطق 
کم برخوردار شــورای شــهر اصفهان تصریح کرد: بر اساس 
قانون، اولین وظیفه حاکمیت، تأمین آب محیط زیســت، 
ســپس شرب، کشاورزی و ســایر موارد است، یعنی شرب 
بر محیط زیســت مقدم نیست و امروز تالابی خشک به نام 

گاوخونی و مســیر ۴۰۰ کیلومتری زاینده رود را داریم که 
محیط زیست آلوده را برای ما به ارمغان آورده است.

وی اضافــه کرد: مهم تر از همه این مــوارد به وجود آمدن 

مشکلات و مسائل بهداشتی به واسطه درست جاری نبودن 
زاینده رود برای مردم، شهر و منطقه است.رئیس کمیسیون 
ویژه آب تاکید کرد: مشــکل آب شرب، اقتصاد، معیشت، 

اشتغال و جاری بودن زاینده رود باید رفع شود، زیرا معتقد 
هســتم اگر زاینده رود جریان داشــته باشــد، بسیاری از 
مشکلات اســتان اصفهان رفع خواهد شد و این نگاه را به 

عنوان مطالبه در شهر و شورای اسلامی شهر ایجاد کردیم.
نادرالاصلی در خصوص ضرورت صرفه جویی و تأمین منابع 
و مصارف آب، خاطرنشــان کرد: اصلاح نوع کشت و آبیاری 
فضای ســبز از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، اما مسئله 
اصلی ما آب اســت، آب زاینده رود در حالی جریان می یابد 
که ســرآب درست باشــد.وی اظهار کرد: لازم است منابع 
و مصــارف آب چه در اصفهان، چه اســتان همجوار و چه 
اســتان بعدی کنترل شــود. اگر آب نیست و محدود است 
باید برای همه این گونه باشد. به طور صریح گفته می شود 
اســتان شرقی ما کشت های جالیزی تولید می کند، این در 
حالی است که کشت های جالیزی تنها با آب شیرین انجام 
می شود.رئیس کمیســیون ویژه آب و مناطق کم برخوردار 
شــورای شــهر اصفهان گفت: معتقد هســتم اصفهان در 
حوضه فریدن و جنوب اســتان ظرفیــت خوبی دارد. یکی 
از نماینــدگان گفته اســت که در جنــوب اصفهان حدود 
۲.۸ میلیــارد مترمکعب آب داریم و بــه دنبال زنده کردن 
آن هســتیم. همچنین مطالبه گری عمومی مردم را نباید از 

دست بدهیم.

رئیس کمیسیون ویژه آب شورای شهر اصفهان مطرح کرد

محیطزیستآلوده،ارمغانتالابخشکگاوخونیوزایندهرودبیآب
افزایش تصادفات جرحی و خسارتی در گلستان

دبیر کمیســیون ایمنی راه های گلستان با اشاره به افزایش تصادفات جرحی و 
خســارتی در گلستان، توجه به امنیت ترافیک در استان را ضروری خواند.عادل 
مصدقی با حضور وبیناری در ششــمین جلسه کمیسیون ایمنی راه های کشور 
اظهار کرد: براســاس آمارهای دریافتی از پلیس راه استان مبنی بر عدم تغییر 
تعداد کشــته های جاده ای در پنج ماهه امســال و همچنین افزایش تصادفات 
جرحی و خسارتی؛ نیاز است که نهایت اهتمام و توجه به امنیت ترافیک و ایمنی 
راه ها به ویژه در این مدت باقیمانده از تابستان در دستور کار قرار گیرد.وی حضور 
گشت های راهداری و پلیس راه و اقداماتی از قبیل آشکارسازی نقاط حادثه خیز 
به ویژه در نقاط مســتعد حادثه و ایمن سازی کارگاه های راهسازی در کاهش 
و یــا رفع حوادث جاده ای در این ایام را بــرای کاهش تلفات جاده ای ضروری 
خواند.مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلســتان در بخش دیگری از 
ســخنان خود، طرح اعزام زائرین اربعین حســینی را مهمترین طرح کشور در 
این ایام دانســت و افزود: استان گلستان در حال حاضر شرایط حساسی دارد و 
با توجه به افزایش تقاضای ســفرهای اربعین، بطور شبانه روزی پای کار بوده تا 
به نحو احسن این طرح مدیریت شود.مصدقی به شرکت های حمل و نقل برای 
اســتفاده کامل از ظرفیت اتوبوس ها تأکید کرد و متذکر شد: از ابتدای شهریور 
ماه تاکنون اقداماتی مختلفی برای تسهیل سفر زائران اربعین حسینی در سطح 
استان انجام شده است.وی هماهنگی با راه آهن جهت جابه جایی زائرین تا مقصد 
تهران، اعزام ۱۲ نفر از کارکنان دو بخش راهداری و حمل و نقل به مرز مهران 
و همچنین اعزام ۱۰ دســتگاه خودروی ســبک گشت راهداری و پنج دستگاه 
کامیون کمپرســی به مرز مهران ظرف چند روز آینده و اســتقرار گشت های 
نظارتی و میز خدمت در پایانه های مسافری گرگان و گنبدکاووس از مهمترین 
اقدامات اداره کل راهدای و حمل و نقل جاده ای گلستان در راستای اجرای طرح 

اعزام زائران اربعین حسینی اعلام کرد.

پیش بینی صادرات ۶ میلیون دلاری
 محصولات پتروشیمی ارومیه

مدیر عامل پتروشیمی  ارومیه گفت: پروژه پک در پتروشیمی ارومیه راه اندازی 
می شــود. به گزارش ایسنا، پژمان اسدی افزود: تنها پروژه تولید پلی آلومینیوم 
کلراید با نام )پروژه پک(  کشــور در نیمه دوم ســال جــاری با طرفیت تولید 
ســالانه ۲۰هزار تن به بهره برداری می رســد. وی با اشاره به اینکه ۵محصول 
کریستال ملامین، سولفات آمینو، اسید ســولفوریک، سولفات پتاسیم و اسید 
کلرید در پتروشــیمی ارومیه تولید می شــود،  تصریح کرد: ظرفیت تولید کلی 
پتروشــیمی ارومیه ســالانه ۱۵۰هزار تن است.اسدی با اشــاره به صدور مجوز 
صادرات محصول سولفات آلومینیوم  تولیدی پتروشیمی ارومیه در سال جاری 
خاطر نشان کرد: ۲قرار داد با شرکت خدمات حمایتی کشور با ظرفیت ۱۰هزار 
تن نیز بســته شده اســت.وی با اشاره به اینکه در ســال های ۹۷تا۹۸ مجموع 
صادرات محصولات تولیدی پتروشــیمی ارومیه ۶۲۴هزار دلار بوده است، اظهار 
کرد: در سال گذشته نیز میزان صادرات ۲۳۰۰ تن و به ارزش نزدیک ۳میلیون 
دلار بود.مدیر عامل پتروشــیمی ارومیه یاد آور شد: امسال باتوجه به اخذ مجوز 
برای صادرات پیش بینی می شود امسال ۶میلیون دلار صادرات انجام شود.وی 
ادامه داد: برای پارک ملامین فراخوان جذب ســرمایه گذار داده شــده اما فعلا 

تاکنونی سرمایه گذاری پیدا نشده درحالی که طرح پروژه آماده است.

اختصاص اعتبار
 برای ساخت سد عالی محمود الیگودرز

نماینده مردم الیگودرز در مجلس شــورای اســلامی گفت: با رایزنی های انجام 
شده ۲۰ میلیارد تومان به بودجه ســد عالی محمود الیگودرز اضافه شد.محمد 
خدابخشی اظهار کرد: با رایزنی های انجام شده ۲۰ میلیارد تومان به بودجه  سد 
عالی محمود الیگودرز اضافه شد.وی ادامه داد: سد عالی محمود از اولویت وزارت 
نیرو خارج شــده بود، اما با رایزنی هایی انجام شده دوبار در اولویت قرار گرفت.
نماینده مردم الیگودرز در مجلس شورای اسلامی افزود: سد خاکی عالی محمود 
الیگودرز ۲۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و  هم اکنون ۳۰ دستگاه ماشین آلات 
ســبک و سنگین و ۶۰ نفر در این طرح فعالیت دارند.وی عنوان کرد: با احداث 

سد عالی محمود ۶۰۰ هکتار از اراضی دیم الیگودرز آبی خواهند شد.

مصرف بیش از یک میلیارد متر مکعب گاز طبیعی 
در استان البرز

مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز از مصرف یک میلیارد و ۴۰۲ میلیون و 
۳۱۴ هزار و ۵۳۵ مترمکعب گاز طبیعی در ســه ماهه نخســت سال ۱۴۰۱ در 
این استان خبر داد.به گزارش ایسنا، سید رضا غفاریان اظهار کرد: در سه ماهه 
نخست سال جاری در اســتان البرز یک میلیارد و ۴۰۲ میلیون و ۳۱۴ هزار و 
۵۳۵ مترمکعب گاز طبیعی مصرف شــده اســت.وی ادامه داد: در سالی که به 
فرمایش مقام معظم رهبری، سال »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« نامگذاری 
شــده، گاز طبیعی به عنوان محور توســعه و تولید، در اشتغال آفرینی و رونق 
کســب و کارهای موجود نقش بسیار موثر و اساســی دارد.مدیر عامل شرکت 
گاز اســتان البرز با تاکید بر سیاست جایگزینی گاز طبیعی با سایر سوخت های 
مایع گفت: ۲۲۶ میلیون و ۸۴۲ هزار و ۸۶ متر مکعب گاز طبیعی در سه ماهه 
نخست امســال در بخش صنایع اســتان البرز به مصرف رسیده است.غفاریان 
گفت: مصرف گاز طبیعی علاوه بر مزیت های زیســت محیطی، منجر به کاهش 
هزینه هــای تعمیر و نگهداری و افزایش قابلیت اطمینان بهره برداری در صنایع 
نسبت به سوخت مایع است.وی افزود: در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۱ مصرف 
سی ان جی ها در سطح استان بیش از ۶۷ میلیون و ۵۶۲ هزار و ۱۹۷ متر مکعب 
بوده است.مدیر عامل شرکت گاز استان البرز تاکید کرد: هم اکنون این شرکت 
توانسته در برنامه ریزی های مربوط به گازرسانی به بخش های صنعتی، تجاری، 

عمومی و بخش خانگی به اهداف تعیین شده خود دست یابد.

۱۵۰ مدرسه برکت در مناطق محروم 
به بهره برداری می رسد

هم زمان با آغاز ســال تحصیلی جدید ۱۵۰ مدرســه بنیاد برکت ستاد اجرایی 
فرمــان امام در مناطق محروم و کم برخوردار کشــور به بهره برداری می رســد.

مدیرعامل بنیاد برکت ضمن اعلام این خبر افزود: ۱۵۰ مدرسه جدید برکت با 
۶۳۲ کلاس درس در مناطق محروم، روستایی و کمتر توسعه یافته سراسر کشور 
افتتاح شده و تقدیم دانش آموزان این مناطق می شود.محمد ترکمانه تاکید کرد: 
اســتان سیستان و بلوچستان بیشترین ســهم را با ۴۵ مدرسه از مجموع ۱۵۰ 
مدرسه جدید برکت دارد و بیش از ۱۲ هزار و ۵۰۰ دانش آموز در مدارس مورد 
اشاره مشغول به تحصیل خواهند شد.وی خاطرنشان کرد: این مدارس هم زمان 
با آغاز ســال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ و برای بهره برداری دانش آموزان به شکل 
رسمی افتتاح می شــود.ترکمانه تصریح کرد: با افتتاح این ۱۵۰ مدرسه جدید، 
تعداد مدارس برکت در سراســر کشور به بیش یک هزار و ۹۵۰ مدرسه با حدود 
۱۰ هزار کلاس درس می رســد.به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، در حال حاضر 
بیش از ۲۵۰ هزار دانش آموز در مدارس ســاخته شده توسط این بنیاد مشغول 
تحصیل هســتند.وی با اشاره به نهضت مدرسه ســازی برکت در سراسر کشور 
گفت: بنیاد برکت برای ســاخت ۲ هزار و ۷۰۰ مدرسه در مناطق محروم کشور 
قرارداد دارد و برای این مهم، ۱۳ هزار میلیارد ریال اعتبار تخصیص داده است. 
بنیاد همچنین بیش از ۲ هزار مدرســه مدرسه از مدارس تعهد شده را تا پایان 
ســال جاری به بهره برداری خواهد رســاند.ترکمانه با تاکید بر ساخت مدارس 
برکت در مناطق محروم و کم برخوردار سراســر کشــور گفت: ۴ هزار روستا در 

سراسر کشور تحت پوشش فعالیت های مدرسه سازی بنیاد برکت قرار دارند.

اخبار کوتاه

دفن غیراصولی پســماندها در نزدیکی شهر سمیرم پس از 
سه دهه به معضلی زیســت محیطی برای پایتخت سیب 
ایران تبدیل شده است.در ۱۶۱ کیلومتری جنوب اصفهان 
شهری است کوهستانی که از سطح دریا ۲۵۰۰ متر بالاتر 
است؛ سمیرم سومین شهر مرتفع ایران است، آب و هوایی 
سرد دارد و طبیعتی که سرسبزی اش را مدیون چشمه های 
پرشــماری است که از دل زاگرس جاری می شود.سرزمین 
هزار چشــمه نه تنها به چشــمه های روانش که به سیب 
مرغوبش هم شهره اســت. این شهرستان، رتبه اول تولید 
سیب مرغوب را در کشور دارد. سمیرم تابستان ها پناهگاه 
گردشــگرانی است که می خواهند دمی از گرما رها شوند و 
در زمستان میزبان علاقه مندان برف و سرما.برای مردمان 
شهری که عطر ســیب در کوچه باغ هایش می پیچد، دفن 
غیر اصولی پسماند ها به معضلی تبدیل شده که باید زودتر 
برایش چاره ای اندیشــید. اهالی شــهر می گویند:۳۰ سال 
اســت که ۹۰ درصد زباله ها در هشــت کیلومتری جنوب 
شهر به صورت غیراصولی تخلیه می شود و سبب مشکلات 

زیست محیطی متعددی شده است.
آقای افشــاری از باغداران سمیرم می گوید: گاهی با وزس 
باد بــوی زباله کلافه مان می کند؛ از درختان ســیب باید 
پلاســتیک های رها شده در طبیعت را بچینیم.آقای طایی 
کــه مزرعه گندم دارد هم می گوید: چون محل مناســبی 
برای دفن پسماند در نظر گرفته نشده در مزرعه مان باید 
پلاستیک و زباله برداشت کنیم.خانم احمدی از شهروندان 
سمیرمی معتقد است زباله های تصویر نامناسبی در طبیعت 

ســمیرم ایجاد کرده اند و این برای این شــهر گردشگری 
اصلا خوب نیست.آقای ســلیمی هم با اشاره به نارضایتی 
کشــاورزان و باغداران می گوید: زباله ها سد راه جوی های 
آب، استخر ها و چشمه ها شده و باعث می شود آب به خوبی 
به زمین های کشــاورزی نرسد. محمد عباسی رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست سمیرم به خبرنگار ما گفت: حدود 
۳۰ ســال پیش، منطقه ای در جنوب ســمیرم به صورت 
موقت برای دفن پســماند در نظر گرفته شد که بعد از سه 
دهه همچنان بیشــتر پسماند های شــهر در آن جا تخلیه 
می شــود.او افزود: در این مکان روزانه ۲۰ تن زباله تخلیه 
می شود که علاوه بر آلودگی های زیست محیطی، بهداشت 
شــهر و روســتاه های اطراف را تهدید و شیرآبه های آن به 
منابــع آب زیر زمینی نفوذ می کند.بــه گفته رئیس اداره 
حفاظت محیط زیســت سمیرم، میانگین بارندگی سالیانه 
در این شهرســتان، بیش از ۴۰۰ میلیمتر اســت که این 
بارش هــا موجب ایجاد روان آب ها و نفوذ شــیرآبه زباله ها 
به منابع آب زیرزمینی می شود.عباسی توضیح داد: جایگاه 
دفن زباله در مرکز زمین های کشاورزی واقع است و اطراف 
آن گندم زار و زیر دســت آن چشــمه های آب کشاورزی 
اســت و وزش باد پلاستیک و پســماند ها را در زمین های 
اطراف پراکنده و آب چشــمه ها را آلــوده می کند.او ادامه 
داد: این مکان محل تجمع حیوانات وحشــی، حشــرات و 

ســگ های ولگرد شــده و برای دام هایی که برای چرا به 
حوالی ایــن محل می روند خطرآفرین اســت.رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست سمیرم، اظهار کرد: مکاتبات زیادی 
با شــهرداری شده اما تا کنون هیچ تغییری در محل دفن 
پسماند ها یا شیوه امحای آنها ایجاد نشده و اداره حفاظت 
محیط زیســت برای این تخلف در دادگستری شهرستان 

پرونده قضایی تشکیل داده است.
حمیرا صفی قلی معاون محیط زیســت انســانی اداره کل 
حفاظت محیط زیســت اســتان اصفهان گفت: پســماند 
تولیدی شــهر ســمیرم همچنان در همان محل سابق که 
بدون مجوز محیط زیست در نظر گرفته شده دفن می شود.
او ادامه داد: با پیگیری اداره حفاظت محیط زیست سمیرم 
و مســاعدت فرماندار شهرســتان، در یک ماه گذشته سه 
جلسه کارشناسی با حضور کارشناسان اداره کل و نماینده 
استانداری برای بررســی موضوع و یافتن راه حل مناسب 
برگزار شــد.به گفته معاون محیط زیست انسانی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان، ۳۱ مرداد در آخرین 
جلســه، مقرر شد شهرداری ســمیرم ظرف ۱۰ روز برای 
انعقاد قرارداد با مشــاور به منظور جانمایی محل مناسب 
دفن پســماند با رعایت ضوابط زیست محیطی اقدام کند.
صفی قلی افزود: همچنین مقرر شــد شهرداری سمیرم به 
ســرعت برای خاکریزی و خاکپوشانی زباله های موجود در 

محل دفن فعلی پسماند شهر اقدام کند.
مشــکل پسماند های ســمیرم با تامین اعتبار دولتی برای 
خرید دســتگاه زباله سوز رفع می شود. این را محمد امین 
علیخانی شهردار سمیرم گفت و اضافه کرد: به این منظور 
در سال های اخیر دستگاه های اجرایی مختلف پیگیری های 
زیادی کرده اند.شهردار سمیرم با بیان اینکه در این شهر با 
توجه به بالا بودن سطح آب زیرزمینی نمی توان به آسانی 
محلی را برای دفن پسماند تعیین کرد گفت: تاکنون چند 
محل برای دفن پســماند ها درنظر گرفته شده، اما با توجه 
به شرایط، شرکت آب منطقه ای آن ها را تایید نکرده است.
علیخانی افزود: در ســمیرم بایــد فرآیند پالایش و تصفیه 
زباله را در دســتور کار قرار دهیم تا از مشــکلات زیست 
محیطی جلوگیری شــود. به گفته او، براساس تحقیقات، 
تنها راه از بین بردن زباله ها سوزاندن آن است و بنابراین در 
سفر ریاست جمهوری، درخواست شد اعتباری برای خرید 
دســتگاه زباله سوز اختصاص یابد.شــهردار سمیرم گفت: 
بر اســاس صورت جلســه آخر مرداد، پیش نویس قرارداد 
جانمایی محل مناسب دفن پسماند، دهم شهریور تنظیم 
و امضا شــد.علیخانی اظهار امیدواری کرد: تا پایان ۱۴۰۱ 
محلی برای دفن زباله های ســمیرم در اطراف شهرســتان 
احداث شود.راهکار موقت دفن پسماند در سمیرم سه دهه 
بدون یافتن راه حلی قطعی ادامه یافته و امروز به معضلی 
تبدیل شــده که همه را به شــکایت و نارضایتی واداشته. 
حالا وقت آن اســت که یک بار برای همیشــه این مشکل 

رفع شود.

موسســه غیرتجاری و عــام المنفعه کوثر که 
عهده دار تأمین هزینه های انتقال آب به استان 
یزد اســت، در تداوم روندعدم شــفافیت مالی 
خود مبلغ ۶۰ میلیارد تومان از حساب موسسه، 
خارج و مشخص نیســت در کجا هزینه کرده 
اســت.به گزارش خبرنگار ایلنا از یزد، شایعات 
زیادی بیــن برحی مردم و افکار عمومی مطرح 
است که حجم عظیمی از پول در یک مؤسسه 
آبی به حساب یک شرکت واریز شده که البته 
مرتبــط با فرآیند انتقال آب در یزد نیســت و 
مردم، مســئولان و رسانه ها از این جا به جایی 
نیز بی خبرند. مؤسسه کوثر یزد به منظور تأمین 
هزینه های انتقــال آب و همکاری با دولت، در 
اجــرای طرح عظیم ملی انتقــال خط اول آب 
به استان یزد، از سوی حجت الاسلام صدوقی 
نماینده ولی فقیه و امــام جمعه یزد، مبلغ ۵ 
میلیــارد تومان از طرف مردم متعهد اســتان 
برای  کمــک به این طرح را تقبل کردند وبعد 
از آن بود که  موسســه غیرانتفاعی کوثر جهت 
انجام فعالیت های اقتصادی به منظور تامین و 
جمع آوری بخشــی از کمک های مردمی جهت 
این طرح عظیم در سال ۱۳۷۲ تشکیل شد.این 
مؤسسه با اســتفاده از تمرکز کمک های مادی 
مردم استان یزد و انجام فعالیت های اقتصادی 
همچنین با کمک واحد اخذ عوارض استانداری 
یزد که بر اساس مصوبه شورای اقتصاد، نیم تا 
سه در صد عوارض از واحد های تولیدی استان 
اخذ می کرد توانســت اولیــن بخش از مبلغ و 
اعتبــار ایجاد خط اول انتقال آب را فراهم آورد 
و حــدود ۱۲۰ میلیارد ریــال از هزینه احداث 
خط مذکور را تامین کند و در نهایت بزرگترین 
پروژه انتقال آب کشور که در شهریور ماه سال 
۱۳۷۳ عملیات اجرایی آن شروع شده بود پس 
از گذشت حدود ۵ سال در سال ۱۳۷۸به بهره 
برداری رســید.این مؤسسه تلاش می کند تا از 
طریق ایجاد ارزش افزوده برای زمین های بایر، 
نســبت به تأمین هزینه های خــط اول انتقال 
آب به یزد، اقدام و بتواند مراحل اجرایی انتقال 
خــط دوم آب را نیز تأمین کنــد اما آن گونه 
که مدیرعامل این مؤسســه می گوید، کوثر از 

تأمین هزینه های انتقال آب ناتوان است. البته 
مشخص نیست که این مؤسسه تاکنون چقدر 
موفق به تامیــن و البته پرداخت هزینه انتقال 
چند مترمکعب آب به یزد شده است اما واضح 
و روشــن اســت به جز خط اول انتقال که با 
موفقیت همراه بود، سایر طرح های این مؤسسه 
موفقیت آمیز نبوده و برآوردها نشان می دهد که 
این مؤسســه می تواند تنها کمتر از پنج درصد 
از هزینه های انتقال آب را تامین کند.به تازگی 
اما مدیرعامل مؤسسه کوثر در نشستی خبری 
توضیحانی پیرامون برخی اتفاقات در موسسه 
کوثر داد که در نهایت اشاره ای به اعداد و ارقام 
و هزینه های مصروف آب انتقالی نداشــت و در 
خصوص عدم شفافیت مالی و جابجایی و واریز 
مبلغ ۶۰ میلیارد تومان از حســاب موسســه 
هم پاســخی به خبرنگاران ارائه نکرد و گفت: 
ماموریت موسســه تامین بخشی از هزینه های 

انتقال آب است نه همه هزینه ها. 
غلامرضــا منتظری با بیان اینکــه با توجه به 
میزان منابع در اختیار، موسسه کوثر می تواند 
۲۵ درصد منابع مالی خط انتقال آب به استان 
یــزد را تأمین کند افزود: یکی از مأموریت های 
این موسسه در قالب طرح عملیاتی »انتقال آب 
از سد خرســان« تدوین شده است. مدیرعامل 
موسســه کوثر یزد با بیان اینکه طی ۱۰ سال 
گذشــته حدود ۶۰ کیلومتر از مســیر انتقال 
آب از ســد خرسان انجام شده است، گفت: در 
ســال جاری برای اجرای بالغ بر ۳۶۰ کیلومتر 
باقی مانــده ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز 
است که امیدواریم با طرح پیشنهادی استاندار 
مبنی بر اختصاص دو معدن این مهم به موقع 
انجام شــود. وی در خصوص تأمین مالی طرح 
انتقال آب از ســد خرسان نیز خاطرنشان کرد: 
بر اساس تعهدی که به استاندار یزد دادیم قرار 
است امسال برای اولین بار ۳۰۰ میلیارد تومان 
بــه منظور تأمین هزینه ورق لوله انتقال آب از 
سد خرســان توسط مجموعه کوثر انجام شود. 
منتظری با بیان این که اگر همین الان خریدار 
نقد برای زمین های موسسه کوثر وجود داشته 
باشــد بازهم نمی توانیم هزینــه انتقال آب به 

استان را تأمین کنیم، گفت: طبق برنامه ریزی 
انجام شده قرار است درآمد حاصل از مجموعه 
کاریزبوم بخشــی از منابع مالــی انتقال آب به 
استان یزد را تأمین کند. وی با اشاره به اهمیت 
اقدامــات انجام شــده برای توســعه مجموعه 
کاریزلند، تصریح کرد: روزهای آخر هفته تردد 
اقشار مختلف در مجموعه کاریزبوم بالغ بر سه 
هزار نفر اســت که می طلبد عملیات عمرانی و 

ایمنی جدی برنامه ریزی و اجرایی شود. 
طی ســال های گذشــته انتقادات بسیاری به 
فعالیت های این موسســه وارد شده که به این 
انتقادات در رســانه های اســتان پاسخی داده 
نشده اســت؛ آخرین انتقاد مطرح شده نسبت 
به فعالیت این موسسه در نشست خبری مهران 
فاطمی؛ استاندار یزد و رئیس هیأت امنای این 
موسســه بود که با همراهی جامعه رسانه ای و 
مطبوعاتی اســتان مواجه شــد؛ احتمال خطا 
و فســاد اداری، مالی و البتــه اخلاقی در ادوار 
مختلف این موسســه و فقدان توان مدیریتی 
مجموعه نسبت به تامین هزینه های انتقال آب 
به یزد بخشی از انتقادات مطروحه در نشست 
خبری با اســتاندار یزد بود. البته چندی پیش 
علی اکبــر طالبــی چاهوکی؛ رئیس ســازمان 
بازرسی یزد نیز با تاکید بر اینکه هرجایی پول 
هنگفت باشــد، احتمال خطا و فساد نیز وجود 
دارد، گفت: اعلام کردیم که باید موسسه کوثر 
یــزد مورد نظارت و بازرســی قرار گیرد ولی با 
اســتاندار وقت اختلاف نظر بــه وجود آمد و 
استاندار معتقد بود که سازمان بازرسی امکان 

ورود به این موسسه را ندارد. 
بازرس کل استان یزد تاکید کرد: با پیگیری های 
صورت گرفته از مرکز مشخص شد با توجه به 
اینکه اســتاندار و مسئولان دولتی عضو هیأت 
امنای این موسســه هستند ســازمان بازرسی 
می تواند بــه این موضــوع ورود کند و پس از 
ورود مشخص شــد که این شرکت تخلفات و 
مشکلاتی داشــته و با تذکر به استاندار وقت، 
منجر به تغییر هیأت مدیره و انجام بازرســی و 
نظارت مســتمر توسط سازمان بازرسی بر این 
شــرکت شــد. البته تخلف عدیده در فروش و 

واگذاری اراضی این مجموعه در ادوار مختلف 
نیز مورد انتقاد اســتاندار فعلی یزد قرار گرفته 

است. 
یکی از جدی ترین انتقادات مطروحه نسبت به 
فعالیت های غیرشــفاف این موسسه، جابجایی 
۶۰ میلیارد تومانی از حســاب موسسه به یکی 
از شرکت های خصوصی خارج از استان است؛ 
گزارش ایــن جابجایی که به اطــلاع مردم و 
مسئولان استان نرسیده موجی از اعتراضات و 
پرسش های بی پاسخ نسبت به احتمال خطای 
مالی و اداری را قوت می بخشــد که مســتلزم 
ورود نهادهای امنیتی و نظارتی کشــور جهت 
تنویر افــکار عمومی اســت؛ مهمی که هرچند 
علنی مورد تأیید قــرار نگرفت اما ادعای طرح 
شــده نیز رد یا نسبت بدان پاسخی داده نشد! 
طبق شنیده ها نکته حائز اهمیت، خارج شدن 
این پول از استان و واریز به حساب یک شرکت 
معدنی و تولیدکننده ماشین آلات معادن است؛ 
اما اینکه چگونه در نخســتین ماه های استقرار 
مدیریت فعلی موسســه، در شرایطی که هنوز 
اشرافیت کامل بر مسائل موسسه کوثر حاصل 
نشــده و بدون طرح توجیهی، اطلاع رسانی به 
مردم، ذی نفعان و مســئولان استان، قراردادی 
چندصد میلیارد ریالی با شــرکتی معدنی که 
هیچ گونــه ارتباط حقوقــی و حقیقی با پروژه 
انتقال آب به یزد نداشــته، منقعد شده است، 
سئوالی است که می بایست نسبت بدان پاسخ 
داده شود. تمامی ابهامات مالی این موسسه در 
شرایطی پیچیده تر می شود که در این پرونده، 
تعامل و عقد قراردادهای ســنگین مالی با این 

شرکت معدنی مســتقر در خارج از استان در 
رزومــه فعالیت های پیشــین مدیرعامل فعلی 
موسســه کوثر نیز دیده می شود؛ چرا باید این 
تعامل و همکاری در قالــب پروژه هایی تحت 
عنوان ســرمایه گذاری در کسوت های مختلف 
مدیریتــی صرفا با یک شــرکت خاص معدنی 

صورت پذیرد؟ 
دارایی های فعلی این موسســه ۱۵۰۰ میلیارد 
تومــان ارزیابی می شــود؛ این درحالی اســت 
که هزینه انتقال آب بــه یزد بیش از ۸۰ هزار 
میلیارد تومان ارزیابی شده؛ یعنی موسسه کوثر 
یزد با ده ها نفر پرسنل و کادر فنی و اداری و با 
هزینه های جاری میلیاردی در ماه، تنها می تواند 
کمتر از دو درصــد از هزینه های انتقال آب به 
اســتان یزد را تامین کنــد. در پی ناتوانی این 
موسسه در تامین هزینه های انتقال آب، مدتی 
است جمعی از مسئولان استان در تلاش اند تا 
با واگذاری معادن استان و کارخانه های دولتی 
و حمایــت و اعمال نفوذ در خرید بســترهای 
اقتصادی مشابه در بخش خصوصی، این موسسه 
را یاری کنند تا هزینه های انتقال آب به یزد را 
پرداخت کند؛ درحالی که نزدیک به ســه دهه 
است از پس این مهم نیز با سرمایه گذاری های 
مشابه بر نیامده و خروجی مثبتی نداشته است. 
به عبارتی مردم اســتان یــزد مخالف فعالیت 
شــفاف و صحیح اقتصادی توسط این موسسه 
جهت تامین هزینه های انتقال آب نیستند اما 
واقعیت موضوع در ابهام و نبود شــفافیت مالی 
این موسســه در ادوار مختلف است که اینک 

مردم را در برابر خود قرار داده است.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: از ابتدای 
ســال ۹۹ تاکنون بیش از ۳۴۰۰ هکتار از جنگل های منابع طبیعی این استان 
طعمه حریق شد.سرهنگ محمد داور در گفت و گو با خبرنگار افزود: این میزان 
خســارت در پی وقوع ۸۴ فقره آتش سوزی در جنگلهای استان طی این مدت 
وارد شده است.وی اظهارکرد: یک هزار و ۸۰۰ هکتار از جنگل ها و مراتع استان 
کهگیلویه و بویراحمد طی وقوع ۴۵ فقر آتش سوزی در سال ۱۳۹۹ از بین رفت.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی اســتان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان 
کرد: در سال ۱۴۰۰ نیز ۳۴ فقره آتش سوزی در جنگل های استان رخ داده که 

۱۵۰۰ هکتار جنگل و مرتع در آتش سوخت.
داور تصریح کرد: همچنین در ســال ۱۴۰۰ طی هفت فقره آتش سوزی، ۱۰۴ 
هکتار جنگل و مرتع این اســتان طعمه حریق شد.وی ادامه داد: مهمترین علت 
آتش سوزی جنگل های استان کهگیلویه و بویراحمد عامل انسانی است.فرمانده 
یگان حفاظت منابع طبیعی اســتان کهگیلویه و بویراحمــد عنوان کرد: برای 
مهار و خاموش کردن آتش ســوزی در جنگل های استان کهگیلویه و بویراحمد 
کمبود نیروی انسانی در راستای گشت و مراقبت داریم که نیازمند توجه جدی 

در این زمینه هستیم.ســرهنگ داور با اشاره به مشکل انتقال نیروها در مواقع 
آتش سوزی جنگل ها به علت کوهستانی و سخت گذر بودن استان تاکید کرد: 
اســتقرار بالگرد در اســتان کهگیلویه و بویراحمد جهت کمک در مواقع آتش 

سوزی در جنگل ها برای انتقال نیروها به ارتفاعات از ضروریات است.
وی با اشــاره به وضعیت ســاختمان پایگاه اطفاء حریق فیروزآباد شهرســتان 
بویراحمد بیان کرد: ساختمان این پایگاه تکمیل، پد بالگرد کامل شده، استخر 
آب گیری نیز دارد و تنها با کمبود نیروی انســانی مواجه است و باید برای این 
پایگاه آشیانه بالگرد پس از ارسال نقشه از سوی سازمان جنگل ها ساخته شود.
گفتنی است که اســتان کهگیلویه و بویراحمد یک میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار 
مساحت دارد که از این میزان یک میلیون و ۴۲۶ هزار و ۳۰۰ هکتار معادل ۸۷ 
درصد آن جزو منابع ملی است که از این میزان ۸۷۶ هزار هکتار جنگل و ۵۱۹ 

هزار هکتار مرتع می باشد. 
این استان بعد از استان های شمالی بیشترین پوشش جنگلی را دارد، بطوریکه 
۵۳ درصد مســاحتش را جنگل تشکیل می دهد ونســبت به مساحت بالاترین 

سرانه جنگل و مرتع کشور را دارد.

رفع مشکل پسماند سمیرم در گروی تامین اعتبار

ابهام در هزینه ۶۰ میلیارد تومانی در مؤسسه کوثر یزد 
تلاش برای واگذاری ۲ معدن به یک مؤسسه غیردولتی

از سال ۹۹ تاکنون رخ داد

آتش سوزی در بیش از ۳۴۰۰ هکتار از جنگل های منابع طبیعی کهگیلویه و بویراحمد


